
Sprawozdanie z działalności PTS „Oświata“w Berlinie w 2022 i pierwszym kwartale 2023 roku. 

Na początek chciałbym podać Państwu kilka danych liczbowych: 

W dniu 21 marca było:            57 członków aktywnych / dorosłych 

                                                     318 uczniów (członków pasywnych) 

                                                     24 nauczycieli 

                                                     13 Punktów nauczania   

                                                     27 klasy i klasa online 

                                                     w soboty odbywają się próby teatru „Bez Paniki” 

 

W 2022 roku odbyło się trzynaście zebrań Zarządu oraz kilkanaście spotkań w podgrupach 
związanych ze: 

• składaniem wniosków na 2022 i 2023 rok 

• sprzątaniem biura 

• uczestnictwem w radach pedagogicznych 

• spotkaniami wigilijnymi  

• walnym zebraniem w Polskiej Radzie Związek Krajowy 

W tym czasie spotkaliśmy się również z:   

• z Konsulem Marcinem Królem w Ambasadzie RP  

• z Integrationsbeauftragte i Polnischbeauftragte, Katarzyną Niewiedział (ZooM) 

• w Ratuszu Neukölln z Integrationsbeauftragte dzielnicy 

• kilkakrotnie spotykaliśmy się z szefową biura Polonii Klaudyną Droske 

• ze współpracownikiem posła Nietana 

• z KoKoPolem 

W czasie spotkań omawiane były problemy i wyzwania stojące przed Oświatą. Otrzymaliśmy 
obietnicę wsparcia w pozyskiwaniu pomieszczeń klasowych w dzielnicach Charlottenburg                       
i Hellersdorf. Razem z Klaudyną Droske i kilkoma organizacjami polonijnymi przygotowaliśmy 
strategię dotyczącą nauki języka polskiego jako języka kraju pochodzenia w systemie pozaszkolnym. 

 

NA 2022 rok dostaliśmy dofinansowanie następujących projektów: 

1. Ambasada RP: 

• Szkolny i Międzyszkolny Konkurs Recytatorski: 1805,00 € - otrzymaliśmy 
1620, 00 € 

• Konkurs Kaligraficzny: 775, 00 € - otrzymaliśmy 775,00 € 

• Platforma Zoom 



• Dofinansowanie pracy nauczycieli w drugim półroczu 20376,00€- 
otrzymaliśmy  4728,00€ 

2. ORPEG – podręczniki 

3. nie otrzymaliśmy dofinansowania ze Wspólnoty Polskiej: Edukacja – Funkcjonowanie 
i utrzymanie szkół i przedszkoli Polonijnych  

 

W styczniu Oświata zaangażowana była w organizację 30 Finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy. Po raz trzeci Sztab Berliński zarejestrowany był przy Oświacie. Zorganizowaliśmy 
morsowanie z Oświatą, na której zbieraliśmy pieniądze do puszki, w biurze stała puszka stacjonarna, 
oraz wzięliśmy udział w zbiórce w dniu finału. Zebraliśmy:  

• puszka stacjonarna – 291,50 € 

• Skarbonki:  542,67 € i 229 PLN 

• eSkarbonka: Kuba 3370 PLN 

W sumie Sztab Berlin zebrał: 67618,99 PLN 

W lutym w naszym biurze odbyło się szkolenie dla nauczycieli z korzystania z naszej platformy 
edukacyjnej. Szkolenie poprowadził Grzegorz Szklarczuk, który razem z Dorotą Sowiński koordynowali 
projekt Szkoła Dobrej Jakości. Dziękuję pięknie za Waszą pracę.  

W 2022 roku byliśmy bardzo zaangażowani w pomoc Ukrainie. Szczegółowo mówiłem o tym już na 
poprzednim walnym, zorganizowaliśmy zbiórkę darów dla gminy Wołów, razem ze sztabem WOŚP, 
dzięki umowie zawartej z Ukraińskim Czerwonym Krzyżem, uruchomiliśmy zbiórkę pieniędzy i darów 
dla Łucka, w którym mieści się siedziba UCK. Koordynacją pomocy zajmowali się państwo Sobota.  

W sumie zebraliśmy 15160,00 € 

• 1160 € przesłaliśmy szkole w Śremie, która przyjęła rodziny z Ukrainy 

• 3500 € przekazaliśmy UCK 

• 10500 € przekazaliśmy na akcję Podaruj okno Ukrainie, Fundacji BRDA 

Od marca do lipca w naszym biurze odbywały się lekcje języka niemieckiego dla Ukrainek, a w maju 
zorganizowaliśmy polsko ukraiński piknik na lotnisku Tempelhof. 

 

W marcu 2022 roku zamknęliśmy punkt w Zehlendorfie, ale otworzyliśmy nowy na Kreuzbergu, w 
sierpniu w Nauen, w którym obecnie mamy dwie klasy. Na początku marca tego roku ruszyła klasa w 
Ludwigsfelde. Mamy zapytania o punkty na Marzahn i w Oranienburgu.  

 

W czerwcu odbyło się uroczyste zakończenie roku szkolnego połączone z pożegnaniem naszej 
wieloletniej koleżanki Małgosi Staszak. 

 

W sierpniu zarząd podjął decyzję o podniesieniu wynagrodzenia nauczycielom z 10 na 12€. 

14 października odbył się w Ambasadzie RP uroczysty dzień nauczyciela. Podczas spotkania minister 
Czarnek obiecał Oświacie pieniądze. Pod koniec listopada dostałem informację ze Wspólnoty Polskiej, 
że otrzymamy dofinansowanie. Musieliśmy przygotować listy uczniów i nauczycieli. 7 grudnia 



podpisałem umowę ze Wspólnotą na sumę 151200,00 PLN, przy czym w grudniu otrzymaliśmy 
108,600 PLN, 42600,00 PLN otrzymamy do czerwca tego roku.  Mieliśmy dwa tygodnie na wydanie 
środków. Między innymi zapłaciliśmy za wynajem biura i teatru za cały rok z góry. W związku z tym 
dofinansowaniem zarząd podjął decyzję o podwyżce dla nauczycieli do 15 € za godzinę lekcyjną. Na 
razie tylko do końca tego roku szkolnego, ze względu na to, że nie wiemy, jak będzie dalej wyglądała 
nasza sytuacja finansowa.  

 

Na rok 2023 rok złożyliśmy następujące projekty: 

1. Wspólnota Polska: Edukacja – funkcjonowanie i utrzymanie szkół i przedszkoli Polonijnych na 
sumę 296322, 00 PLN -nie mamy odpowiedzi 

2. Ambasada RP:   

• Szkolny i Międzyszkolny Konkurs Recytatorski: 2424,00 € - otrzymaliśmy 2280, 00 € 

• Konkurs Kaligraficzny: 1055, 00 € - otrzymaliśmy 875,00 € 

• Dykcja i emisja głosu. Piosenka w nauczaniu dzieci i młodzieży. Szkolenie muzyczne 
dla nauczycieli PTS „Oświata” – 900,00€ otrzymaliśmy – 900,00€ 
 

• Dzień Dziecka na Ziemi Lubuskiej w Łagowie – 2470,00€ - nie otrzymaliśmy 
dofinansowania. 

 

W 2022 roku braliśmy udział w Dniu Polonii, Wesołej Łące i Jarmarku Bożonarodzeniowym.  

 

W listopadzie w naszym biurze odbyło się spotkanie organizacji polonijnych z Aleksandrem Zającem 
w sprawie Biura Polonii. Podczas spotkania stało się jasne, że zmiana pokoleniowa w biurze Polonii 
jest tylko fikcją, że osobista niechęć panów Zająca i Lewickiego do Klaudyny Droske jest przyczyną 
rozpisania kolejnego konkursu na szefa biura.  

W grudniu odyła się uroczysta wigilia w Köpenick, w której udział wzięli między innymi konsul Król i 
konsul Borkowski.  

Rok 2023 rozpoczęliśmy z WOŚP, zorganizowaliśmy koncert Stanu Zawieszenia w Klubie polskich 
nieudaczników podczas którego zebraliśmy 1221,71€ i 79 PLN, oraz Morsowanie z Oświatą. W sumie 
sztab WOŚP zebrał 36263,63 PLN oraz 10317, 00 PLN do puszki wirtualnej, przy czym 4555 zł do mojej 
na FB. Bardzo wszystkim dziękuję za Wasz wkład.  

W styczniu miała też miejsce bardzo mila uroczystość. Nasze koleżanki Iwona Hermann, Dorota 
Sowiński, Dorota Paszylka i Agnieszka Redźko dostały Medale Komisji Edukacji Narodowej. Spotkanie 
odbyło się w rezydencji Ambasadora RP Dariusza Pawłosia.  Jeszcze raz gratulacje dla naszych Pań.  

 

W lutym odbyła się bardzo ważna dla nas konferencja w Ostrowcu, dotycząca środków, które 
otrzymał KoKoPol na nauczanie języka polskiego w Niemczech. W trakcie konferencji podpisaliśmy 
wspólnie ze wszystkimi obecnymi na nim organizacjami oświadczenie o potrzebach Polonii. 

Niestety jedność, którą udało nam się osiągnąć, bardzo szybko stała się fikcją, ale to akurat temat 
rzeka. 

Zaraz po konferencji mieliśmy wyjazd szkoleniowo integracyjny do Świnoujścia.  



 
Bardzo dziękuję moim koleżankom z zarządu za owocną pracę. Jesteście naprawdę wspaniałe.  
Również gorące podziękowania dla nauczycieli za Wasze zaangażowanie w nauczanie języka 
polskiego. Basi za emocjonalne wsparcie i doping. 
I na koniec:  
 

www.oswiataberlin.de       login: oswiata           hasło:  Ataiwso2021! 

 

 

 

 

 

 

http://www.oswiataberlin.de/

